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Plattelandsbeleid en zuivelbeleid, in hoe-
verre horen ze bij elkaar? De Wageninger
vindt het ideaal als ze vloeiend in elkaar
overgaan, elkaar versterken. ‘In Neder-
land zie ik echter één en al botsing.’ Den
Haag stimuleert de gespecialiseerde
grootschalige melkveehouderijen, meent
Van der Ploeg. ‘De Nederlandse politiek
heeft een beperkte agenda voor een klei-
ne groep boeren voor de  promotie van de
zogenaamde “trimiljoen-literbedrijven”.
En de zuivelindustrie is alleen geïnteres-
seerd in goedkope grondstof.’ 
Hij heeft meer respect voor andere landen
binnen de Europese Unie die platteland
en zuivelbeleid juist heel sterk op 
elkaar afstemmen. ‘Daar pakken ze het
slimmer aan en zitten ze minder vastge-
vroren in het ouderwetse verhaal.’ De gel-

ie denkt dat het groeiscenario in de melkveehouderij de
enige oplossing voor de toekomst is, heeft de visie van Jan

Douwe van der Ploeg voor de komende jaren nog niet op zich in
laten werken. De hoogleraar Rurale sociologie van het departe-
ment Maatschappijwetenschappen van de Wageningen Univer-
siteit voorspelt op termijn een negatieve cashflow op de gespecia-
liseerde grote melkveebedrijven. ‘Als de melkprijs extreem onder
druk staat, gaan de grote bedrijven versneld onderuit.’ Een twee-
de tak, verbreding van de melkveehouderij, is dan broodnodig,
voorspelt Van der Ploeg: ‘Voor bedrijven die in de klem zitten is
het dan te laat. Verbreden is dan geen redmiddel meer.’

den die ze vanuit Brussel krijgen spende-
ren landen als Italië, Frankrijk, Ierland en
Duitsland aan zuivelproducten met meer
toegevoegde waarde, het certificeren en
creëren van nieuwe afzetkanalen en het
stimuleren van de regionale activiteiten.
‘Ze zijn aan het voorsorteren op de toe-
komst van de plattelandsontwikkeling.’
In Nederland is er van beleid geen sprake,
meent Van der Ploeg. ‘Het geld is voor het
grootste gedeelte geïnvesteerd in aan-
koop van natuurgronden. Dat heeft wei-
nig te maken met het vitaliseren van de
plattelandseconomie.’ 
Van der Ploeg staat bekend als voorstan-
der van de ontwikkeling van neventak-
ken en multifunctionele landbouw. ‘Pro-
ductie plus natuur plus landschap
vormen een breder pakket aan mogelijk-
heden. Deze stappen worden niet gesti-
muleerd vanuit het beleid, maar gelukkig
neemt de sector zelf het initiatief. Het is
meer ondanks dan dankzij. In Den Haag
missen ze de aansluiting met deze feitelij-
ke veranderingen. De koppeling tussen
platteland en landbouw is juist dé grote
opgave voor de lidstaten.’ 

Café zonder bier
De landbouwhervormingen luiden een
nieuw tijdperk in voor Europa. Het 

afbouwen van exportrestituties en inter-
venties zal de markt opener maken, wat
belangrijk is voor wereldwijde samenwer-
king. Daarvoor in de plaats komen de
(melk)premies om de inkomensdaling op
korte termijn (gedeeltelijk) op te vangen.
De premies worden in de loop van de tijd
ontkoppeld. Netto blijven de melkvee-
houders daarom te maken krijgen met 
lagere prijzen, voorspelt Jacques Van Ou-
tryve, EU-specialist bij de Belgische Boe-
renbond, zelf nummer vier op de lijst van
CD&V/NVA (een coalitie tussen Christen
Democraten & Vlaams en de Nieuwe
Vlaamse Alliantie). ‘De lidstaat heeft ech-
ter wel de mogelijkheid om uit de “tweede
pijler” inkomenssteun te verstrekken.’
Van de Europese landbouwuitgaven gaat
ongeveer 10 procent naar exportsubsi-
dies, legt Van Outryve uit. ‘Vroeger was
dat zelfs 30 procent en meer.’ Daarnaast
gaat ook 10 procent naar de tweede pijler,
ofwel de plattelandsontwikkelingsgebie-
den. ‘Met die gelden kunnen de lidstaten
creatief omspringen. Ze kunnen helpen
de kosten te drukken op de melkveebe-
drijven door bijvoorbeeld de KKM- en IKM-
controlekosten voor hun rekening te ne-
men. Maar er zullen ook landen zijn die
dat geld willen besteden aan paddentun-
nels, vistrapjes en fietspaden. Het zal aan-
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Tussen 10 en 13 juni mogen Europeanen naar de

stembus om het Europees Parlement te kiezen.

Naast het liberaliseren van de zuivel staat het 

plattelandsbeleid hoog op de agenda. 

Gaan die twee eigenlijk wel samen of zijn het 

tegenstrijdige belangen? 

W

Boter, kaas en plat telandsvernieuwing
Europees Parlement probeert concurrentiever schillen tussen Europese landen te verkleinen

Jacques Van Outryve: ‘Nederlandse
melkveehouders zijn efficiënt voor de
melkfabriek, Vlaamse boeren voor zichzelf’

Jan Douwe van der Ploeg: ‘De koppeling
tussen platteland en landbouw is juist dé
grote opgave voor de lidstaten’

Jan Mulder: ‘We moeten geen
concurrentievervalsing tussen de lidstaten
creëren’
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komen op goed lobbywerk, niet in Brus-
sel, maar bij de eigen regering en provin-
cie. Die maken de keuzen.’ 
Het doel van het Europese landbouwbe-
leid is op langere termijn een lagere kost-
prijs en een sterke concurrentiepositie 
zowel binnen als buiten Europa te realise-
ren. ‘Nederland heeft het antwoord ge-
zocht in schaalvergroting. In België heb-
ben we ingezet op efficiëntieverbetering.
De kostprijs is bij ons al lange tijd een
sterk aandachtspunt’, aldus Van Outryve,
die ook commissaris is bij CR Delta VRV.
Hij weet echter ook dat de efficiëntie voor
de zuivelindustrie juist weer het hoogst is
in Nederland. ‘U bent efficiënt voor de
melkfabriek, wij voor onszelf.’ Overigens
merkt hij nog wel fijntjes op dat de zuivel
door de invoering van de melkpremie op-
nieuw de grootste hap uit de rechtstreek-
se steun voor dierlijke producten neemt.
‘Afhankelijkheid van subsidies en dus po-
litiek maakt kwetsbaar.’
Zuivelbeleid en plattelandsbeleid zouden
elkaar aan moeten kunnen vullen, meent
Van Outryve. ‘Elk land heeft een eigen
productie nodig. Een redelijke thuis-
markt blijft nodig voor verse melk.’ Hij
ziet dat bij andere landbouwproducten
anders. ‘Er is een grote kans dat de teelt
van suikerbieten verdwijnt.’ Het verdwij-
nen van koeien uit het landschap is voor
de Boerenbondman ondenkbaar. ‘Een

landschap zonder koeien is als een café
zonder bier.’ Maar er zijn gebieden waar
de productieomstandigheden lastiger
zijn, denk bijvoorbeeld aan bergboeren.
Zonder extra steun vanuit plattelandsbe-
leid houdt geen boer het daar vol. Gekop-
peld aan landschapsverzorging en inrich-
ting zal de betreffende lidstaat het
inkomen van de veehouders kunnen aan-
vullen. 

Niet isoleren
De liberale Europarlementariër Jan Mul-
der vindt dat het plattelandsbeleid en het
zuivelbeleid elkaar zeer goed aanvullen.
De VVD’er  vindt ‘boeren de beste beheer-

ders van het landschap’. En bovendien de
goedkoopste. ‘We kunnen het gebied wel
inrichten voor recreatie en ook Staatsbos-
beheer en Natuurmonumenten willen
zich er wel over ontfermen, maar dan is
het veel duurder.’ Mulder pleit voor een
concurrerende melkveehouderij. ‘Land-
bouw is dé economische activiteit op het
platteland. Die sector mogen we niet iso-
leren.’
De landbouw moet zich wel meer op de
markt richten en minder op subsidies. De
landbouwhervormingen waar Europa nu
voor staat zijn volgens hem dan ook onver-
mijdelijk. ‘Banken en andere dienstverle-
ners dringen daarop aan, de landbouw
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Tseard Krol, 
melkveehouder te Lytse
Geast:
‘Koeien ervaren de potstal als
comfortabel. Er werd vaak ge-
zegd dat een potstal niet goed
voor de uier is, maar daar heb-
ben we nooit problemen mee ge-
had.’ (LC)

Dirk Boon, 
voormalig hoogleraar Dier
en recht:
‘Het gaat zo slecht dat veehou-
ders zelf een bedreigde diersoort
zijn.’ (O)

Wichert Koopman, 
bedrijfsleider Aver Heino:
‘Op Aver Heino komen veel men-
sen van buiten de agrarische sec-
tor. Zij kijken op een heel andere
manier naar koeien dan wij. Een
melktypische koe vinden ze ma-
ger. Het klinkt soft, toch is het
denk ik belangrijk. Want het zijn
deze mensen die bepalen hoeveel
ruimte je als boer krijgt.’ (Kv)

Bert Meijering, 
exporteur fokvee:
‘In vergelijking met melkkoeien
die ik in Duitsland koop zijn de
Nederlandse productiever en
gaan langer mee. Maar we moe-
ten nu wel zorgen dat we vol-
doende kracht in ons vee hou-
den.’ (Kv)

Onno Kleyn, 
culinair journalist:
‘“Vlees lust ik wel, maar geen or-
ganen of spieren, hoor”, vertrouw-
de een kennis mij ooit toe. Nou,
dan hou je weinig over. Botten en
pezen, denk ik, en vet. Wat wij
doorgaans vlees noemen is spier-
weefsel. Dat zie je aan de dradige
structuur als het gaar is.’ (dV)

Tjeerd Jorna, 
secretaris van de KNMvD:
‘Dierenartsen zijn erg dom bezig
wanneer ze hun tarieven verlagen
en elkaar zo beconcurreren. Je mag
wel geen prijsafspraken maken,
maar je moet je wel met zijn allen
ervan bewust zijn waar je mee bezig
bent.’ (Bo)

Jacob van Zijl, 
melkveehouder te Hasker-
horne:
‘Weiden heeft ook het voordeel dat
je de koeien in beweging ziet.’ (PF)

Albert Versteijnen, 
melkveehouder te Haaren:
‘Nooit, maar dan ook nooit meer zal
ik Holsteinkoeien huisvesten.’ (AgD)

Dirk Boon:
‘Maak het diervriendelijke pro-
duct door een prijs- of BTW-maat-
regel goedkoper dan het gangbare
product. Dan is de overstap in een
paar weken geregeld. Nederlan-
ders zijn gek op een beloning.’ (O)

Eric Verduin, 
mede-eigenaar Organic
food-winkel:
‘We hebben een honderd procent
biologische winkel. Alleen, je ziet het
niet. En dat is ook precies de bedoe-
ling.’ (Im)

Wichert Koopman:
‘De fokkerij heeft de laatste jaren
een duidelijke koerswijziging on-
dergaan richting een breder fok-
doel. Dat is een goede ontwikke-
ling. Eenzijdige fokkerij gaat ten
koste van de gezondheid van het
dier.’ (Kv)

Albert Versteijnen:
‘Montbéliardes stonden me meteen
aan: robuust en krachtig.’ (AgD)

Koeiebloempjes

Bronnen: Oogst (O), Koevisie (Kv), Leeuwarder Courant (LC), Boerderij (Bo), PraktijkFlits (PF), de Volkskrant (dV), 
Agrarisch Dagblad (AgD), Intermediair (Im)

moet mee. De rest van de we-
reld vraagt het.’ Een goede con-
currentiepositie is een voor-
waarde voor een gezonde
sector op lange termijn. Het
verschil in kwaliteit van de
melkproductie tussen de con-
tinenten wil de VVD’er daar-
om wel beloond zien. De extra
eisen die de flora- en faunawet,
de habitatrichtlijnen en het
dierenwelzijn aan de melkpro-
ductie stelt ziet hij in de rest
van de wereld niet terug.

Extra toeslag
Daarnaast ziet Mulder nog een
spanningsveld ontstaan tus-
sen platteland en landbouw.
De hectaretoeslagen die Euro-
pese boeren in het vooruit-
zicht hebben, zullen betaald
moeten worden uit een ‘be-
vroren begroting’. ‘We zullen
dus moeten delen met de nieu-
we landen.’ Een lagere op-
brengst en (in het gunstigste
geval) gelijkblijvende kosten
betekenen echter dat het in-
komensniveau van de boeren
zal dalen. Verbreding of juist
schaalvergroting zijn oplos-
singen meent Mulder. Maar
wat als het inkomen onder het
minimum daalt? ‘Naast de Eu-
ropese toeslagen ben ik ook
een warm voorstander van
een toeslag die de lidstaten
zelf aan hun boeren uitreikt.’
In de extensieve landen bin-
nen Europa, zoals Frankrijk,
deed de overheid al een extra
duit in het zakje om leegloop
van het platteland te voorko-
men. Mulder stelt echter wel
een voorwaarde. ‘Elk land
krijgt dezelfde regelgeving,
want we moeten geen concur-
rentievervalsing tussen de 
lidstaten creëren. We zijn bin-
nen Europa één gemeenschap-
pelijke markt.’ Hij is ervan
overtuigd dat het Europees Par-
lement de gelijkwaardigheid
zal kunnen waarborgen. ‘Extra
steun die landen willen geven
moet eerst goedgekeurd wor-
den in Brussel.’

Alice Booij

Klaas van Weperen, 
melkveehouder te Ooster-
wolde:
‘Ja natuurlijk, een koe in de wei is
mooi. En heeft ook voordelen.
Maar op emoties kunnen we geen
bedrijf overeind houden. Dan
wordt het dure romantiek.’ (PF)

Dirk Boon:
‘Ik wil niet meer horen over mis-
standen met gemalen tapijttegels
in het voer, residuen van dierge-
neesmiddelen of hormonen in het
vlees. Ik wil de garantie dat voedsel
van goede kwaliteit is zonder uit-
buiting van dieren en waarbij de
boer een goed inkomen heeft.’ (O)

Rik van der Tol, 
onderzoeker faculteit Dier-
geneeskunde te Utrecht:
‘Als de locomotie getest wordt heeft
één op de vier koeien op betonvloe-
ren problemen. Vrijwel elke koe
wordt eens per jaar getroffen door
een klauwaandoening. Bij koeien
in een strostal is dat er hooguit één
op de honderd.’ (AgD)

Eric Verduin:
‘Die natuurvoedingswinkels heb-
ben totaal geen uitstraling. Ze zijn
stoffig en saai en zo belerend dat je
er bijna depressief van wordt: dit
mag niet en dat is niet goed. Maar
het ergste is: veel dingen zijn er ge-
woon niet te vreten.’ (Im)

Tjeerd Jorna:
‘Ik snap boeren ook niet, want de
kosten voor een dierenarts op een
bedrijf is maar één procent van
het totaal. Als dat twee procent is,
is dat toch niet erg. Je kunt bijvoor-
beeld meer besparen op mechani-
satie of voerkosten.’ (Bo)

Donderdag 10 juni is stemdag voor het Europees Parlement (EP) in Nederland. In Bel-
gië gaan de mensen op zondag 13 juni naar de stembus. Zij hebben een opkomstplicht.
De bijna 100 procent opkomstverwachting staat dan ook in schril contrast met de Ne-
derlandse prognose van 26 procent opkomst. Tijdens de laatste Kamerverkiezingen
lag dat overigens op bijna 80 procent. De onbekendheid van het werk van het Euro-
pees Parlement en de parlementariërs ligt hieraan ten grondslag. Toch vervult het EP
een belangrijke rol bij het maken van wetgeving. Ruim 4700 lobbyisten van verschil-
lende belangenorganisaties zwermen rond het EP, ofwel zo’n zeven per parlementa-
riër. Daarmee lijkt het werk in Brussel en Straatsburg ‘best belangrijk’. Het EP kent
straks 732 zetels, waarvan 27 voor Nederland en 24 voor België. Ter vergelijking:
Duitsland krijgt 99 zetels en Frankrijk 78. Bij elke lidstaat is het aantal licht gedaald
om ruimte te maken voor de tien nieuwe lidstaten.

Opkomstverwachting: 26 procent en bijna 100 procent

Jan de Keyser, CR Delta VRV én nummer 8 bij CD&V: ‘De klantrelaties tellen’ 

Er is een beperkte kennis over de veehouderij binnen het Europees Parlement, weet Jan
de Keyser, die zich naast zijn werkzaamheden bij CR Delta VRV ook politiek in de kijker
loopt. Op de kandidatenlijst van de Europese fractie van het CD&V (Christen Democra-
tisch & Vlaams staat hij op  plaats nummer 8. ‘We moeten ons binnen Europa sterk ma-
ken voor een redelijk inkomen voor de melk- en vleesveehouders. De beloning voor ar-
beid en ondernemersrisico zijn al geruime tijd te laag.’ De kosten op de melkvee-
bedrijven moeten dalen, weet De Keyser, die deze conclusie meteen doortrekt naar de
veeverbetering. ‘De spermaprijzen zullen verder onder druk komen te staan. Daar-
naast zorgt een verdergaande liberalisering ervoor dat er meer openheid in de mark-
ten komt. Het is zaak dat we ons onderscheiden op de wereldmarkt.’ Hij realiseert zich
dat het steeds moeilijker wordt. ‘Sperma is een “commodity” product. Er is bovendien
meer aanbod dan vraag. Dat wil zeggen dat het moeilijk is je als onderneming tech-
nisch te onderscheiden. Alle wereldspelers hebben een kwaliteitsstierenkaart.’ De strijd
tussen de verschillende aanbieders van sperma wordt meer op details en marketing-
elementen gevoerd. ‘De klantrelaties tellen. We moeten als CR Delta VRV dicht bij de
boer zitten en werken aan duurzaam vee en gericht advies aan de veehouders.’ Dat is
een hele opgave, weet De Keyser, die zich in dit verband ‘missionaris’ noemt. ‘Europa en
CR Delta VRV hebben de overeenkomst dat het grote apparaten zijn. Het is juist dan een
kunst om dicht bij de mensen te blijven.’ 
De Keyser merkt op dat zowel Nederland als Vlaanderen de meest vrije landen zijn qua concurrentie op de spermamarkt. Hij
maakt zich er sterk voor dat alle landen in Europa de regels op dezelfde wijze interpreteren en toepassen. ‘Landen als Frank-
rijk en Duitsland geven graag hun eigen vertaling en via zijweggetjes worden hun markten afgeschermd. De EU heeft Duits-
land daar kortgeleden terecht op aangesproken.’

Jan de Keyser: ‘Europa en 
CR Delta VRV hebben de
overeenkomst dat het grote
apparaten zijn. Het is juist
dan een kunst om dicht bij
de mensen te blijven’ 


